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Hodnotící zpráva projektu Zdravého města a MA21 
v Mariánských Lázních za rok 2023 (Plán zlepšování) 

 
 

ČLENSTVÍ MĚSTA MARIÁNSKÉ LÁZNĚ V NÁRODNÍ SÍTI ZDRAVÝCH 
MĚST ČR 
Projekt Zdravé město je mezinárodní projekt garantovaný Světovou zdravotní organizací (WHO). 

Vychází ze strategie Světové zdravotní organizace Zdraví 21 a z dokumentu OSN Agenda 21. Cílem 

projektu Zdravé město je vytvářet podmínky pro kvalitnější a zdravější život obyvatel měst.  

 

POLITICKÉ A ORGANIZAČNÍ ZÁZEMÍ ZM 

Politik projektu Zdravé město je 1. místostarosta Samuel Zabolotný a koordinátorem je koordinátor 
komunitního plánování Pavel Knára. Komise smart city, Zdravých měst a MA21 čítá celkem 6 členů. 
Komise spolupracuje na rozvoji ZM ve městě prostřednictvím řady aktivit. 
 
Zdravé město je prestižní označení pro municipalitu, která je aktivně zapojena do mezinárodního 
projektu. Je zejména projektem komunitním, který otevírá prostor pro aktivity a zájmy obyvatel. 
Každoročně se zde v rámci projektu Zdravé město a MA21 koná pestrá škála akcí pro děti, dospělé i 
seniory.  

 

 
 

 

Hodnotící zpráva Zdravého města a místní Agendy 21 (ZM a MA21) je nástrojem jak přehlednou a 
poutavou formou informovat o jednotlivých aktivitách realizovaných v rámci ZM a MA21 v předchozím 
roce.  
Tato zpráva většinou obsahuje nejen strohý výčet splněných aktivit, ale i doprovodný komentář 
k dosaženým úspěchům/ přínosům/ výstupům. Nedílnou součástí hodnotící zprávy je také 
fotodokumentace z realizovaných akcí a činností (kampaně, fórum ZM, kulaté stoly, osvětové akce pro 
děti atp.). Hodnotící zpráva je předkládána jako komplexní přehled činností v rámci ZM a MA21 vedení 
municipality obvykle spolu s aktualizací plánu zlepšování ZM a MA21 pro další roční období. Hodnotící 
zpráva ZM a MA21 může sloužit nejen jako informace pro vedení města, ale i jako vhodný informační 
zdroj pro partnery, spolupracující organizace, případně další zájemce o činnost ZM a MA21. 
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AKCE ORGANIZOVANÉ V RÁMCI PROJEKTU ZM A MA21 V ROCE 2023 
 

 

• Participativní rozpočet 2023 

• Zvýšení medializace projektu ZM a Munipolis 

• Letní škola Zdravých měst 

• Reuse centrum 

• Cyklohub 

• Ukliďme Česko 

• Fórum zdravých měst 

• SportMaria 

 

Participativní rozpočet 2023 
 

Letos se uskutečnil již čtvrtý 
Participativní rozpočet, tentokrát 
na něj bylo vyčleněno 200.000 Kč. 
Občany bylo podáno 6 návrhů, 
z nichž 4 splnily pravidla a byly 
postoupeny do hlasování veřejnosti 
pomocí aplikace Munipolis. Je třeba 
zmínit, že hlasování bylo opravdu 
vyrovnané do posledního 
okamžiku. 
Vítězný návrh má název Knižní 
pramen a jeho předkladatelka 
k němu uvádí následující:  
Místo s bezejmennou stavbičkou altánu se nachází v parku pod zatáčkou Anglické ulice. Altánek by 
mohl plnit nějaký nový účel – např. chránit „Knižní pramen“. V blízkosti altánu byl letos instalován nový 
pult stezky spisovatelů věnovaný Vítězslavu Nezvalovi. Stezka spisovatelů byla letos celá dokončena a 
upravený altánek by se mohly stát její součástí, místem pro odpočinek, čtení a možná i tvorbu…  Knižní 
pramen bude mít svou podobu ve formě centrální osmiboké knihovničky. Může být i pramenem 
poznání – sloužit jako nabídka knih o Mariánských Lázních, knih slavných spisovatelů, kteří v našem 
městě pobývali či o něm psali. Může také ukrývat leporela a pohádky pro začínající čtenáře… Může být 
místem pro příležitostná setkání, autorská čtení, doplnit aktivity u Ferdinandova pramene nebo být 
místem odpočinku.  
Navrhované úpravy spočívají v opravě vlastního altánku, doplnění mobiliáře.  Centrální knihovnička je 
navržena do středu altánku místo pitné kašny či mísy. Konstrukci bude mít podobnou jako altán – 
kovové uzavřené profily v kombinaci s bíle natřeným dřevem s barevnými oddíly. Knihy budou uloženy 
v policích po obvodu knihovničky. Nad knihovničkou je navržen strop s výmalbou hvězdného nebe s 
kopiemi podpisů slavných autorů, kteří navštívili naše město.  
Další mobiliář je již typový, bude vybrán v jednotném designu s bílou kovovou nosnou konstrukcí a 
dřevěnými prvky z akátového dřeva. Louka pod altánem poskytuje krásné výhledy, a tak je jako 
stvořená pro četbu a slunění na lehátkách. Když zavoní vanilka nebo čokoláda z nedaleké oplatkárny a 
zazpívají ptáci, možná na lehátku i usnete…. Nebo začnete psát knihu, složíte báseň… 
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Zvýšení medializace projektu ZM a Munipolis 
 
Členství našeho města v Národní síti Zdravých měst je pravidelně zdůrazňováno na všech akcích 
pořádaných Koordinátorem Zdravého města, stejně tak je i logo NSZM na plakátech.  
Uspořádáním Letní školy Zdravých měst došlo k výraznému zvýšení povědomí obyvatel o NSZM.  
Spolupráce s platformou Munipolis byla vypovězena a dojde k jejímu ukončení a nahrazení jinou 
platformou. Z tohoto důvodu nebyla propagace od konce roku 2023 zapotřebí. 
 
 
 
 

Letní škola Zdravých měst 
 

Mariánské Lázně se ve dnech 7. – 
9. června 2023 staly hostitelským 
městem Školy Zdravých měst.  
Školy Zdravých měst jsou určeny 
zejména pro zástupce radnic a 
pracovníky úřadů, kterých 
dorazilo na 130. Národní síť 
Zdravých měst ČR (NSZM) pořádá 
tato akreditovaná vzdělávací 
setkání již téměř po 20 let. 
Mariánské Lázně, které jsou též 
členem asociace NSZM, byly 61. 
městem v pořadí, kde akce 
proběhla. 
Pro účastníky byl připraven 

odborný program zaměřený na praktické dovednosti a know-how v oblastech jako jsou práce s 
veřejností, nakládání s odpady či příprava kampaní ad. Nechyběly ani aktuální informace o finančních 
zdrojích a nástrojích dostupných pro radnice.  
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Významným přínosem těchto akcí je prostor pro sdílení dobré praxe a vzájemnou inspiraci. Města tak 
od sebe mohou v dobrém „opisovat“ osvědčené či se vyvarovat komplikacím, kterým čelili ostatní. 
Úvodní seminář proběhl v reprezentativních prostorách Společenského domu Casino a přilehlých 
saloncích. Druhý den se uskutečnil v Hotelové škole a budově CHKO Slavkovský les. Tamtéž proběhlo i 
závěrečné páteční dopolední školení k Terminálu NSZM určené pro začátečníky. 
Součástí Letní Školy Zdravých měst byl i doprovodný program v rámci něhož mohli účastníci navštívit 
miniaturpark Boheminium, zúčastnit se dendrologické vycházky anebo navštívit komplex Nových lázní. 
Akce byla spolufinancována s prostředků karlovarského kraje 
 
 
 

Reuse centrum 
 
Projekt vybudování reuse centra se koordinátorovi prosadit nepodařilo a realizace je odložena na 
neurčito. 
 

Cyklohub 

 
V Mariánských Lázních byla nově instalována 
první stanice na opravu kol. Tento tzv. cyklohub je 
uzpůsoben k používání ve veřejném prostoru a 
sloužit má široké veřejnosti.  
Stanice obsahuje závěsný držák na kolo, sadu 
klíčů, montpáky, nastavitelný klíč, šroubováky a 
další užitečné nářadí. Nedílnou součástí je i 
hustilka s manometrem. Cyklohuby jsou tak často 
používány i k dofukování kočárků a jejich 
drobným opravám. Na sloupku je navíc QR kód s 
odkazy na návod na opravu či seřízení kola. 
Umístěn je na nejfrekventovanější křižovatce 
cyklistických tras u vchodu do areálu Viktoria (ve 
směru od oplatkárny). Tím je zajištěna jeho 
snadná dostupnost nejen přespolním cyklistům, 
ale i místním. 
Realizace byla spolufinancována z programu 
„Podpora rozvoje cyklistické infrastruktury 
v Karlovarském kraji“. 
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Ukliďme Česko 
 

Prvního dubna se za nepřívětivého, 
chladného a deštivého počasí vydala dvacítka 
dobrovolníků uklidit okolí našeho města v 
rámci akce Ukliďme Česko. Účastníci byli 
rozděleni do dvou lokalit – okolí hřbitova a 
panelová cesta mezi bývalou skládkou a 
Stavebním mlýnem. 
Za dopoledne se podařilo sesbírat 
neuvěřitelných 1250 kg odpadu a 8 
pneumatik. Převládaly pet lahve a plechovky 
od piva, lahve od sektu a destilátů, lůžkoviny 
a oblečení. Třešničkou na dortu byla sedací 
souprava. 
 
 

 
 

Fórum zdravého města 
 
 
Naše město je již od roku 2015 
členem asociace Národní síť 
Zdravých měst ČR. Členství nám 
mimo jiné umožňuje čerpat 
z dobré praxe ostatních členů, 
kterých je v tuto chvíli již více než 
130. Síť klade důraz na 
komunikaci s občany a podílí se 
na organizaci akcí, které 
takovouto činnost umožní. Po 
několikaleté přestávce se 
podařilo formát oprášit a 
uspořádat druhé tzv. Fórum 
Zdravého města. 
Cílem akce FZM je získat 
co nejširší zpětnou 
vazbu k rozvoji očima veřejnosti. 
Definují se nesoulady v kvalitě života obyvatel a v dlouhodobém udržitelném rozvoji. Důležitými efekty 
takto vedeného projednání je diskuse mezi odborníky a laiky s důrazem na pochopení aspektů 
udržitelného rozvoje, a současně konsenzus na hlavních problémech či příležitostech k řešení – tedy 
zainteresování účastníků jako "spoluautorů" výstupu akce.  
Účastníci se zde mohou vyjádřit k jakémukoli tématu, problému či oblasti, které je z jejich pohledu 
problematické a zaslouží si pozornost. Nejedná se tedy o diskusi nad předem připravenými náměty či 
dokumenty, ale o plánování tzv. „od prázdného stolu“, kde jsou shromažďovány veškeré relevantní 
náměty účastníků. Diskuse probíhá formou tzv. tematických stolů – investice, doprava, bezpečnost, 
kultura, rozvoj města, školství, sport, volný čas, sociální oblast, zdraví obyvatel, životní prostředí a stůl 
mladých. Vznikne tedy zpravidla 6 tematických stolů.  
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Dne 28. 11. proběhlo v domě Chopin další Fórum Zdravého města. Na listopad nečekané přívaly sněhu 
poněkud zkomplikovaly dopravu, přesto si akci nenechaly ujít desítky spoluobčanů. Zároveň se jednalo 
i o možnost prohlédnout si nově zrekonstruované prostory.  
O občerstvení se postarali žáci Hotelové školy a přestávku nezbytnou pro řádné počítání hlasů vyplnilo 
losování volných vstupenek do Městského bazénu, kterou dodala Správa městských sportovišť p.o.  
Před samotným začátkem příchozí přivítal 1. místostarosta města pan Samuel Zabolotný a poté 
v krátké prezentaci zhodnotil, jak se vedení města zhostilo s prioritami, které si občané města 
odhlasovali v loňském fóru. 
V prvním kole občané podávali návrhy u šesti tematických stolů. Každý mohl podávat libovolný počet 
návrhů u každého stolu, vyjma Stolu mladých. Celkem se sešlo 70 návrhů, tedy výrazně více než 
v minulém roce.  
V dalším kole občané vybíraly dva nejlepší návrhy od každého stolu (opět s výjimkou stolu mladých – 
tam si studenti a žáci dle pravidel FZM hodnotili své nápady sami). Do finálního hlasování tedy 
postoupilo 12 návrhů.  
Z nich se dalším hlasováním vybralo tzv TOP10 priorit pro naše město očima občanů.  
Aby bylo fórum co nejobjektivnější, je nutné tento výsledek ověřit v takzvané Ověřovací anketě. V ní 
se bude hlasovat o všech předchozích dvanácti návrzích z finálního hlasování. Ověřovací anketa 
proběhne prostřednictvím aplikace Munipolis (ex. Mobilní rozhlas) v lednu. Průnikem této ankety a 
hlasování v Domě Chopin vznikne 8–10 témat, která budou předložena Radě města. 
V ověřovací anketě, která proběhla až v lednu 2024 vybrala téměř tisícovka spoluobčanů 10 témat, 
která byla předložena Radě města.  

 
 

SportMaria 

 
Minulý rok vytrvalý déšť a teplota 
6 stupňů. Letos slunečný den a 
teplota bezmála o 20 stupňů 
vyšší. To bylo na návštěvnosti 
vidět. Příchozí si mohli vyzkoušet 
18 sportovních dovedností (judo, 
aikido, krasobruslení, hokej, 
orientační běh, discgolf, atletiku, 
moderní tanec, westernové 
ježdění, plavání, kineo, vodácký 
sport, zápas, házenou, 
badminton, sport pro všechny, 
lukostřelbu a tenis), shlédnout 
pódiový program a prohlédnout si vozy záchranné služby nebo hasičů. Zábavnou soutěžní formou si 
mohli děti nacvičit i třídění odpadů a prezentoval se místní KOTEC.  

 


